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۱۳ سال پیش، در تاریخ سوم ژانویه سال ۲۰۰۹ بود که بیت کوین متولد شد 
و در حوالی سالگرد تولد این ارز دیجیتال، انتظار طولانی جامعه کریپتو به 
پایان رسید و اولین ETF بیت کوین به عنوان طلایه دار بازار ارزهای دیجیتال 
توسط کمیسیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده )SEC( تایید شدند. 
»فرهیختـــگان« در همیـــن خصـــوص در ادامه با رضـــا قربانی نایب رئیس 
کمیسیون تحول نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران، علیرضا بزرگمهری 
عضو کارگروه ارزیابی اقتصاد دیجیتال وزارت اقتصاد، محمد میرزایی فعال 
بازار کریپتو و حسین مرید  سادات فعال بازار سرمایه گفت وگو کرده است. 
کارشناسان معتقدند پس از یک سال تلاش برای رگولاتوری و قانون گذاری 
سرسختانه برای این حوزه که تا تغییر مدیرعامل بایننس نیز پیشروی کرد، 
حالا اما تایید ETF بیت کوین گام موثری برای کریپتوکارنسی ها محسوب 
، مسیر را برای پذیرش ETF سایر ارزها نیز بازخواهد کرد.  می شود و اتفاق اخیر
برخی نیز در مقابل معتقدند این امر شاید خبر خیلی خوبی برای بیت کوینرها 
نبوده و منجر به ورود شرکت های بزرگ و دستکاری در ارزش این ارز شود. 

   پس از ۱3 سال؛ بالاخره انتظارها به پایان رسید 
محبوب ترین رمز ارز دنیا بالاخره به تایید یک مرجع جهانی رســـید و به ســـال ها 
انتظار جامعه کریپتو پایان داد. روز پنجشنبه اولین ETF های بیت کوین توسط 

کمیسیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده )SEC( تایید شدند. 
علی رغم تایید EFTهای بیت کوین توسط کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا، 
که اتفاقا خبر بسیار مهمی برای بازارهای مالی است، اما به نظر پس از انتشار خبر 
جعلی تایید بیت کوین در برنامه X، خبر اصلی این اتفاق تاثیر خاصی بر قیمت 
این رمزارز نداشـــته و بیت کوین هم اکنون با قیمت 45871 دلار در حال معامله 
 اســـت. و هـــر واحـــد اتـــر نیز 2581 دلار قیمـــت دارد. خبر تاییـــد اولین ETFهای 
بیت کوین تاکنون تاثیر چندانی در روند بازارهای مالی نداشـــته که این موضوع 
بســـیار دور از انتظار اســـت. این امر می تواند به پخش شـــدن اخبار فیک قبلی، 
محتاط شـــدن کامیونیتی، حرف های گری گنســـلر و البته این واقعیت که ورود 
سرمایه به ETFها امری زمان بر است، مرتبط باشد. به هرحال همه چیز به آینده 
بســـتگی دارد که این تایید چه سرنوشـــتی در دراز مدت و میان مدت برای این 

رمزارز جنجالی چیده است. 
برخی کارشناسان معتقدند اثر پر قدرت تر پذیرش ETF بیت کوین روی ارزهای 
دیجیتال خود را با کاهش نرخ های بهره بیش از پیش نشان خواهد داد. به عبارت 
، بـــا توجه به بالا بودن نرخ بهره در شـــرایط فعلـــی نباید انتظار معجزه در بازار  بهتـــر
ارزهای دیجیتال را داشت و اگر در سال 2024 ریسک های بین المللی خاصی مثل 
وقوع جنگ یا اتفاقاتی نظیر آن رخ ندهد به احتمال زیاد کشورها بعد از اطمینان 
از کاهش نرخ تورم، نرخ های بهره را تعدیل خواهند کرد که این تعدیل نرخ بهره به 

همه بازارهای دارایی ازجمله کریپتوکارنسی کمک خواهد کرد. 
تحلیلگران معتقدند این پیشرفت مهم نه تنها اهمیت رو به رشد کریپتو را تایید 
می کند، بلکه راه های جدیدی را برای ســـرمایه گذاران نهادی برای مشـــارکت در 
ک چین باز می کند. لازم به ذکر است تقریبا 5 تا 10  پتانسیل تحول آفرین فناوری بلا
درصد از مالکیت طلا از طریق ETFها است. با ETF های بیت کوین، مردم انتظار 
 Nischal .ها هدایت شود ETF دارند درصد خوبی از مالکیت بیت کوین از طریق
Shetty، یکی از بنیانگذاران Shardeum، گفت: »این امر بیت کوین را برای کسانی 
که در بازارهای مالی سنتی راحت تر معامله می کنند، قابل دسترس تر می کند. اگر 
ETF های بیت کوین به ارقامی مشابه با طلا برسند، به طور بالقوه 50 تا 80 میلیارد دلار 
نقدینگی جدید وارد بازار می شود. با استقبال از این تکامل، ما شاهد همگرایی دو 
( هستیم، جایی  جهان )سیستم مالی سنتی تمرکزگرا و سیستم مالی غیرمتمرکز
که ویژگی غیرمتمرکز بازار کریپتو با چهارچوب نظارتی مالی سنتی تمرکزگرا )تحت 
نظارت دولت ها( مطابقت پیدا خواهد کرد و راه را برای یک اکوسیستم مالی فراگیرتر 
و انعطاف پذیرتر هموار می کند. این اولین ETF دارایی دیجیتال است اما آخرین 

آن نخواهد بود. این تصمیم توسط US Securities به 11 شرکت سرمایه گذاری از 
جمله BlackRock، Fidelity و Franklin Templeton اجازه می دهد تا ETF های 
مبتنی بر بیت کوین را در صرافی های بزرگ ایالات متحده از جمله نزدک و بورس 

نیویورک فهرست کنند.« 
، تمرکز فوری روی قیمت بیت کوین است که از اوایل اکتبر تاکنون  از نظر تاثیر بازار
بیش از 60 درصد افزایش یافته است، که ناشی از پیش بینی گسترده تایید ETF ها 
توسط SEC در اوایل سال 2024 بود. این تایید بیشتر این احساسات مثبت در بازار 
ارزهای دیجیتال را تقویت می کند. این تصمیم قرار است باعث افزایش فعالیت 
معاملاتی شـــده و منجر به افزایش قابل توجه حجم معاملات شـــود. ســـامیت 
گوپتا، یکی از بنیانگذاران CoinDCX، گفت: »انتظار می رود حرکت مثبت فراتر 
از بیت کوین به ســـایر توکن ها گســـترش یابد و نشـــان دهنده یک تجدید حیات 
گسترده تر در بازار کلی کریپتو باشد. بیت کوین پس از رسیدن به اوج بی سابقه 
نزدیک به 69000 دلار در نوامبر 2021، به طور متوالی کاهش یافت و در عرض یک 
سال به حدود 16000 دلار کاهش یافت. تاییدیه SEC ایالات متحده برای تجارت 
ETF بیت کوین گامی تشویق کننده به سوی پذیرش تدریجی دارایی های دیجیتال 
به عنوان یک طبقه دارایی اصلی توسط اکوسیستم مالی جهانی است. این در 
واقع یک لحظه تاریخی برای همه علاقه مندان دارایی دیجیتال اســـت زیرا راه 
را برای پذیرش بیشـــتر بزرگ ترین ارز دیجیتال جهان از طریق موسســـات مالی 
بـــزرگ هموار می کند. دارایی های دیجیتال در واقع پرچمدار کلاس های دارایی 
جایگزین هســـتند که همه ســـرمایه گذاران امروزی باید برای تحقق اهداف مالی 

خود در معرض خطر قرار بگیرند.« 

   سرانجام اتفاق بزرگ 
رضا قربانی، نایب رئیس کمیسیون تحول نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران 
در گفت وگـــو بـــا »فرهیختگان« اظهار داشـــت: »موضوع تاییـــد ETF بیت کوین 
 SEC صندوق های قابل مبادله بیت کوین( بیش از 4 سال مطرح و در دستورکار(
بود. ورود کریپتوها و به طور خاص بیت کوین اتفاق مهمی در حوزه کریپتوکارنسی 
و بازار ارزهای دیجیتال محســـوب می شـــود؛ چراکه بازارهای ســـرمایه در آمریکا 
بازارهایی بســـیار رگوله و تنظیم شـــده هســـتند و قوانین و مقررات ســـختی در آن 
حاکم است و امکان فعالیت های پرریسکی که منجر به تهدید سرمایه گذاران 
شـــود در آن وجود ندارد. پذیرش این صندوق ها پس از 4 ســـال در بازار ســـرمایه و 
بورس آمریکا اتفاق بزرگی است که می تواند در کوتاه مدت و بلند مدت تاثیرات 
بسیار مهمی را بر جای بگذارد و حتی می تواند به کاهش قیمت بیت کوین در یک 
برهه زمانی منجر شود؛ در نتیجه نمی توان گفت این اتفاق حتما و لزوما منجر به 
افزایش قیمت بیت کوین خواهد شد. بیت کوین که تا امروز در صرافی های رمزارز یا 
اکسچنجرهای بیرون از بازار سرمایه مرسوم فعالیت می کرد و مبادله می شد اکنون 
وارد بازارهای رسمی شده و این باعث خواهد شد این کلاس دارایی جدید یک گام 
رو به جلو بردارد. به بیان بهتر این رسمیت بخشیدن به بیت کوین سبب افزایش 

اقبال عمومی و پذیرش عمومی بیشتری برای این ارز خواهد شد. 

   حرکت کریپتو  به سمت تنظیم گری 
رضا قربانی پیرامون اتفاقات و اخبار یک ســـال اخیر در حوزه ارزهای دیجیتال 
  ETFو تلاش های بیشتر برای قانونگذاری در این زمینه افزود: »این خبر و تایید
بیت کوین پاســـخ مناسبی اســـت به کسانی که در این مدت می گفتند رمزارزها 
در هیچ کجای جهان به رسمیت شناخته نشده اند. در طی یک سال گذشته 
شاهد تنظیم گری بسیار جدی در حوزه صرافی های رمزارز بودیم، به طوری که حتی 
در بایننس شـــاهد بروز و وقوع تغییر و تحولات جدی بودیم و که حتی به تغییر 
مدیرعامل این مجموعه منتهی شد. از سوی دیگر نیز شکایت SEC )کمیسیون 
( به عنوان یک آژانس نظارتی دولتی در آمریکا که مسئولیت  بورس و اوراق بهادار
تنظیم بازارهای اوراق بهادار و حمایت از سرمایه گذاران را بر عهده دارد از شرکت 
Ripple که رمز ارز بومی آن XRP  است شکایت کرد، اما در نهایت Ripple موفق 

شد علیه SEC حکم بگیرد و در نهایت دادگاه به نفع Ripple رای داد.« 
نایب رئیس کمیسیون تحول نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران تصریح کرد: 

 ETF فکر می کنم 11 ژانویه و حوالی 13سالگی ارز دیجیتال بیت کوین بود که خبر«
بیت کوین منتشـــر شـــد. این خبر بسیار مثبت اســـت. اما این به معنای افزایش 
قیمت نیست. حوزه کریپتوکارنسی در حال گام برداشتن به سمتی است که تحت 
تنظیم گری بیشتر قرار بگیرد. پیش از این و تا هفت سال پیش تنظیم گری خاصی 
در این حوزه وجود نداشت و حتی افراد می توانستند بدون KYC احراز هویت از 
صرافی های رمزارز استفاده کنند؛ این در شرایطی است که اکنون با حاکمیت 
و قوانین بین المللی بیشتر و به رسمیت شناخته شدن این رمزارز ورود و معامله 
در این بستر سخت تر خواهد شد. ما می توانیم انتظار گام های بعدی را داشته 
باشـــیم. انتظار می رود پس از این اتفاق شـــاهد پیشروی و رسمیت بخشیدن به 
ETF ارزهای دیجیتالی مانند اتریوم، سولانا، کاردانو و سایر پروژه های رمزارزی و 
ک چینی و وقوع اتفاقات خوب در این حوزه باشیم. اما نکته حائز اهمیت این  بلا
است که این موضوع را نباید به بحث قیمت گره زد. اکنون امکان معامله سهام 
کسب و کارهای موفقی مثل اپل، مایکروسافت و گوگل در بازار سرمایه وجود دارد 
اما صرفا قابل معامله شدن در بازارها  به معنای افزایش ارزش و سرمایه نیست. به 
طور کلی اما می توان گفت ورود این کلاس دارایی به بازار سرمایه نقطه عطفی برای 
بیت کوین به شمار می رود. از سوی دیگر نیز پیش بینی می شود این امر موجب 
باز شدن دریچه های بیشتری برای پروژه  های دیگر در آینده شود و در نهایت نیز 
به کاربردپذیری بیشـــتر این رمزرزها کمک خواهد کرد. کریپتو کارنســـی در حال 
تکامل و همگام شدن است و و شرایط را به سمتی می برد که نوآوری رشد کند اما 
در عین حال موارد قانونی و مسائلی مثل مبارزه با پولشویی، تامین مالی تروریسم 
و موضوعاتی از این دست وجود دارد که با نظارت دولت ها می تواند حل شود.« 

   افزایش قیمت در انتظار بیت کوین؟ 
علیرضـــا بزرگمهـــری، عضو کارگروه ارزیابی اقتصاد دیجیتـــال وزارت اقتصاد در 
گفت وگو با »فرهیختگان« گفت: »برای همه کشورهایی که دارای بانک مرکزی 
هستند چهار عامل برای انتقال پول مهم است که عبارتند از مبدا، مقصد، مبلغ 
و منشا؛ موضوع بیت کوین به واسطه اینکه منشا های گوناگونی از ماین و دریافت 
در کیف پول برای آن وجود دارد پذیرفته نیست و اثر مثبتی بر قوانین پولشویی 
ندارد. بانک مرکزی نیز با آن مخالف است. اما به طور کلی ETF بیت کوین منجر 
به افزایش ارزش مالی سرمایه ای این ارز خواهد شد، چرا که بحثی در این باره وجود 
دارد که بیت کوین و سایر ارزهای دیجیتال ارز هستند یا دارایی؟ این اتفاق منجر 
به افزایش ارزش دارایی بیت کوین خواهد شد. بازار کریپتو کارنسی و بیت کوین 
لزوما دو موضوع متناسب نیستند. بازار کریپتوکارنسی مثل هر بازار و خدمت و 
محصول دیگری براساس قواعد عرضه و تقاضا تغییر می کند و تقاضا برای اتریوم 

بیشترین مقدار است.« 

   آثار تایید ETF را بلندمدت ببینیم
محمد میرزایی، فعال بازار کریپتو نیز در گفت وگو با »فرهیختگان« تصریح کرد: 
»ETF بیت کوین در کوتاه مدت هیچ اتفاقی را رقم نخواهد زد، چرا که شرایط خبری 

از قبل قابل پیش بینی بوده و بازار آن قیمت را پیشخور کرده است. اما در بلند 
مدت شاهد ورود نقدینگی از مجراهای بسیار قوی مثل شرکت های سرمایه گذاری 
... خواهد شد که مسیر را به کل تغییر می دهد و منجر به افزایش  مثل بلک راک و
قیمت هـــا می شـــود. در مرحلـــه اول رفع نیـــاز بازیگر جدید به بازار دســـتیابی به 
بیت کوین و ارز دیجیتال است. این نیاز در صورتی تامین می شود که ترسی در 
بازار به وجود بیاید و در نتیجه آن صاحبان سرمایه نسبت به فروش ارز دیجیتال 
خود اقدام کنند. در نتیجه این اصلاح عمیق در میان مدت، ارز انتقال خواهد 
یافت و زمان و شرایط مساعد می شود تا بیت کوین بتواند عددهای بسیار بالاتری 
را ببیند. قطعا افزایش قیمت خواهیم داشت اما زمان، چگونگی و چرایی آن را 
گاه کرد.«  می توان از زوایای مختلف بررسی و مخاطب را از محاسن و معایب آن آ

   دست زیاد می شود 
کاوه مشتاق در صفحه اجتماعی خود ETF بیت کوین را خبر خیلی خوبی برای 
بیت کوینرها نمی داند. وی در این باره به خبرنگار »فرهیختگان« توضیح داد: »این 
اتفاق به شرکت هایی مثل بلک راک انگیزه می دهد که به بازار ورود و در آن بازار 
دخالت و قیمت ها را دستکاری کنند. این خبر در کوتاه مدت اثر مثبت قیمتی 

خواهد داشت اما در  بلند مدت باعث افزایش سفته بازی می شود.« 

   نقطه عطفی برای بیت کوین
حسین مرید  سادات، فعال بازار سرمایه و مدیر واحد آموزش کارگزاری باهنر در 
گفت وگو با »فرهیختگان« عنوان کرد : »ETF بیت کوین خبر خیلی خوبی برای 
بازار ارز دیجیتال به شمار می رود؛ چرا که بالاخره ارزهای دیجیتال در بازار اسپات 
مارکـــت پذیرفته شـــدند. این اتفاق می تواند نقطه عطفی بـــرای بازارهای کریپتو 
کارنســـی باشـــد چون معمولا بازار ارز دیجیتال خیلی موردقبول مارکت بانکی و 
سهام نبود و این پذیرش اتفاق مثبتی برای بازار به شمار می رود که روندی مثبت 
و ادامـــه رونـــد صعـــودی را در بازار رقم خواهد زد. این خبر قطعا در کوتاه مدت نیز 
تاثیر خود را خواهد گذاشت و نشان دهنده پذیرفته شدن مارکت کریپتوکارنسی 
در دنیا است. به طور کلی مارکت کریپتوکارنسی مارکتی است که به جز چند ده 
ارز برتر که مارکت کپ بالایی دارند دستکاری می شوند. ارزی را بررسی می کردیم 
و دیدیم شـــش هزار درصد قیمت بالا و پایین شـــده بود؛ در نتیجه دســـتکاری 
همیشه در این بازار هست. این موضوع می تواند ناشی از این باشد که ذی نفعان 
مالی دارد و افزایش و کاهش قیمت ها می تواند منجر به سودهای چند ده میلیون 
دلاری برای سرمایه گذاران شود. در مجموعه ETF بیت کوین خبر مثبتی است و 
کاهش قیمت و اصلاحی که مربوط به این خبر باشد را نخواهیم داشت. همین 
الان بیت کویـــن یـــک واگرایی قوی در روزانه زده اما ربطی به خبر ETF بیت کوین 
اکنون ندارد. قطعا در ادامه ETF سایر ارزها نیز تایید خواهد شد، چرا که بیت کوین 
به نسبت فاندامنتال بهتری نسبت به اتریوم و سایر ارزها ندارد؛ کمااینکه ارزهای 
دیجیتال دیگر خدمات بهتری ارائه می کنند، اما طلایه دار این مارکت بیت کوین 

است. به نظرم فرصت برای اتریوم هم هموار خواهد شد.«

کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا  پس از ۱۰ سال مخالفت، صندوق های ETF اسپات بیت کوین را تایید کرد

اولین قانونگذاری مهم دولتی به نفع رمزارزها

فرمول جذب بخش خصوصی برای اتمام طرح های نیمه تمام 

از عصر ســـندرم کلنگ زنی های بی قرار شـــاید حدود یک دهه می گذرد و تا 
امروز انبوه طرح های نیمه تمامش از دولتی به دولت دیگر منتقل  شده است. 
این شـــرایط در حالی اســـت که هر چه بگذرد تورم اجازه تکمیل این پروژه ها 
را نمی دهد. پروژه های بزرگ و زیربنایی که جنبه توسعه ای دارند و در ردیف 
بودجه عمرانی دولت و دستگاه های دولتی قرار می گیرند، در شرایط تورمی 
و کسری بودجه سهم اعتبارات عمرانی برای اتمام آنها ناچیز بوده و  کسری 
بودجه استان ها و عدم جذب کامل آن به تدریج باعث توقف و عدم اتمام 
پروژه ها هم شده که در این شرایط نه تنها منابع دوره گذشته بلکه هزینه های 
اندک جاری هم باید برای بهره برداری پروژه ها در نظر گرفته شود. در چنین 
شرایطی دولت ها به جای این که خودشان طرح ها را اجرا کنند به فکر واگذاری 
افتاده اند. در این مســـیر اما این احتمال وجود دارد که سرنوشـــت پروژه های 
حیاتی و سرنوشت ساز کشور و استان ها به تجربه ناموفق خصوصی سازی 
گرفتار شود؛ هر چند دولتمردان تاکید می کنند این دو مسیر از یکدیگر جدا 
بوده و ارتباطی با یکدیگر ندارد اما معضلی به نام جذب سرمایه گذار و سرمایه 

گریزی هم این آش را شور کرده است. 

   انحراف عملکرد
درباره تعداد طرح های نیمه تمامی که روی دست دولت مانده حرف و نقل 
بسیار است، اما مهرماه سال 1402 ، رئیس گروه مشارکت عمومی و خصوصی 
سازمان برنامه و بودجه به فارس خبر داد »طبق سامانه طرح های نیمه تمام 60 
هزار طرح استانی و 6 هزار طرح ملی نیمه تمام در کشور داریم.« این حجم پروژه 
بدون بودجه که سال به سال تورم هم بر کسری منابع مالی آن می افزاید، چگونه 
روی دست دولت ها مانده و اساسا متر و معیار کلنگ زنی و یا پیشنهاد برای 
ساخت چنین پروژه هایی چه بوده است؟ آیا در زمان فعلی که کشور از نبود 
این پروژه ها به عنوان زیرســـاخت و یا پتانســـیل محروم است، دچار نقص یا 
فقدانی هم شده که ضرورت تکمیل پروژه های وامانده از بودجه را گوشزد کند؟ 
درصورتی که مسئولان ذی ربط در سامانه ها و قوانینی که برای تکمیل این پروژه ها 
در نظر گرفته اند، پاسخ این پرسش ها را به صورت شفاف بیان کنند، شاید بخش 
خصوصی، ســـرمایه گذاران ایرانی و خارجی برای تکمیل این طرح ها تمایل 

بیشتری نشان دهند. پروژه ای که دولت کلنگ آن را به زمین زده، قاعدتا باید 
توسط خود دولت تامین اعتبار شده باشد؛ هر چند آمار نشان می دهد سهم 
بودجه های عمرانی در بودجه سنواتی در حال افزایش است، اما بررسی نسبت 
بودجه عمرانی به جاری، راوی حکایت دیگری است. نسبت بودجه عمرانی 
مصوب به بودجه جاری از حدود 66 درصد در ســـال 1376 به 19 درصد در 
قانون بودجه سال 1400 رسیده است؛ یعنی در سال 1376 رقم بودجه مصوب 
عمرانی معادل 66 درصد کل بودجه جاری دولت بوده است، اما این مقدار 
در سال 1400 به 19 درصد کاهش  یافته است که آن  هم به طور کامل تخصیص 
نیافته و بودجه جاری ســـهم بودجه عمرانی بلعیده تا علاوه بر عدم تکمیل 
ک سرمایه هم به مشکلات کشور اضافه  طرح های نیمه تمام مســـاله اســـتهلا
شـــود. بازوی پژوهشی مجلس شـــورای اسلامی در پژوهشی با عنوان »بررسی 
لایحه برنامه هفتم توسعه با تاکید بر طرح های تملک دارایی های سرمایه ای« 
بر انحراف عملکرد این طرح ها در طول اجرای برنامه ششم توسعه تاکید کرده 
است. طبق داده های این پژوهش »رسیدن نسبت اعتبارات عمرانی از کل 
مصارف بودجه عمومی به 23 درصد و افزایش سهم اعتبارات عمرانی استانی 
از مجموع اعتبارات عمرانی بودجه تا 30 درصد از جمله اهداف محقق نشده 
قانون برنامه ششم توسعه است. از سوی دیگر افزایش سهم اعتبارات ردیف های 
متفرقه از مجموع بودجه عمرانی کشور حجم بالای طرح های نیمه تمام ملی 
و استانی و رسیدن عمر متوسط طرح های عمرانی ملی بیش از 16 سال این 
ضرورت را آشـــکار می کند که در برنامه هفتم توســـعه نیاز جدی به مدیریت 

طرح های تملک دارایی های سرمایه ای دولت وجود دارد.«

   آب رفت بودجه عمرانی
پیش بینی شـــده بود در طول ســـال های اجرای برنامه شـــش توســـعه یعنی 
سال های 1400-1396، مجموعا اعتباری برابر با 498 هزار میلیارد تومان برای 
طرح های عمرانی در نظر گرفته شـــود و ســـهم اعتبارات عمرانی از مصارف 
عمومی در پایان برنامه به حدود 23 درصد برســـد. بر اســـاس قوانین بودجه 
در سال های مذکور اعتباری برابر با 464 هزار میلیارد تومان برای طرح های 
عمرانی مصوب شده ولی عملکرد اعتبارات تخصیص یافته 350 هزار میلیارد 
تومان بوده است! به عنوان مثال تعداد طرح هایی که بر اساس قانون بودجه 
ســـال 1401 باید در انتهای این ســـال به پایان می رســـیدند 117 طرح بوده  که از 

این تعداد 105 طرح همچنان در قانون بودجه ســـال 1402 کل کشـــور نیز درج 
شده اند که نشان دهنده عدم تکمیل به موقع طرح ها مطابق با برنامه زمانی و 
در نتیجه افزایش هزینه آنهاســـت. این موضوع عمر بالای طرح ها و ناکافی 
بـــودن اعتبـــارات مصـــوب در برابر اعتبـــارات مورد نیاز برای اتمـــام طرح ها را 
به وضوح نمایش می دهد.  مرکز پژوهش های مجلس تاکید کرده »براساس 
هدف گذاری برنامه ششم قرار بود سهم اعتبارات عمرانی از بودجه در پایان 
برنامه به حدود 23درصد برسد، در سال های اخیر بالاترین نسبت مربوط به 
سال 1401 با 17درصد بوده است. با توجه به تکرار این هدف گذاری در لایحه 
برنامه هفتم توسعه باید توجه داشت که دستیابی به این هدف از مسیر بازنگری 

در هزینه های جاری دولت و کنترل آن می گذرد.« 

   بن بست تمرکززدایی
ازجمله دیگر اهداف برنامه ششم تمرکززدایی اعتبارات عمرانی برای حل وفصل 
طرح های نیمه تمام استان ها بوده که طبق داده های مرکز پژوهش های مجلس، 
این راهکار هم ختم به خیر نشده است: »اهداف تعیین شده در برنامه ششم 
درخصوص تمرکززدایی اعتبارات عمرانی عملکرد موفقی نداشته، از هدف 
تعیین شـــده، ســـهم اعتبارات عمرانی استانی انحراف قابل توجهی داشته، 
به طوری که سهم اعتبارات عمرانی استانی از مجموع اعتبارات عمرانی در 
قانون بودجه ســـال 1402 به حدود 17درصد رســـیده اســـت. در قانون بودجه 
سال 1402 نیمی از اعتبارات عمرانی در قالب ردیف های متفرقه توزیع شده 
که کاهش شفافیت نظارت پذیری و انضباط بودجه ای را هم به همراه داشته 
است. به عبارت دیگر براساس بررسی های انجام شده اصابت کسری بودجه 

به اعتبارات عمرانی استانی بیش از اعتبارات عمرانی ملی بوده است.«
به موجب بند »ج« از ماده )7( قانون برنامه ششم توسعه دولت مکلف بوده 
جهت عملیاتی کردن رویکرد تمرکززدایی توزیع 30 درصد از اعتبارات عمرانی 
را به شـــورای برنامه ریزی اســـتان ها واگذار کند. سهم اعتبارات عمرانی ملی 
متفرقه و استانی در سال 1400 سال پایانی برنامه ششم به ترتیب 39-21بوده 
است. این سهم ها در سال 1402 سال آغاز برنامه هفتم به ترتیب 33-17 است. 

   مشارکت قانون می خواهد
یک دهه پیش زمانی که نهضت کلنگ زنی در کشور به راه افتاد، پروژه ها برای 

مردم صرفه اقتصادی نداشت و ردیف اعتباری و مالی آنها هم مشخص 
نبود. اما در زمان کلنگ زنی، وضعیت مالی دولت مناسب بود و می توانست 
بودجه کافی برای این پروژه ها اختصاص دهد. این شرایط اما دوام نداشت 
حالا پروژه های نیمه کاره درحالی چند نســـل دست به دســـت چرخیده که 
طرح توجیهی آنها قدیمی شده و باید طبق نیاز روز منطقه با صرف هزینه ای 
هنگفت بازنگری شـــوند.  در شـــرایط فعلی تنها راهکاری که کارشناســـان و 
مسئولان آن را راهگشا می دانند، اولویت بندی پروژه ها، غربالگری و اشتراک 
آنها با بخش خصوصی است. راهکاریی که برای اولین بار در بودجه سال 
97 خود را با عنوان تبصره 19 نشـــان داد. دولت وقت برای افزایش اختیار و 
به رسمیت شناختن سازمان های برنامه وبودجه استان ها و با هدف رهایی 
از پروژه هایی که روی دســـت دولت مانده و بودجه ای برای اتمام آن وجود 
نداشـــت، خصوصی ســـازی پروژه ها را پیشنهاد داد. این درحالی است که 
دولت از سال 97 لایحه مشارکت عمومی و خصوصی را به مجلس ارائه کرده 
و هنوز تکلیف این لایحه مشخص نشده است. با وجود این، بند در بودجه 
سال 97گنجانده و در استان ها هم اجرا شد ولی پیشرفت چندانی نداشت، 
به طوری که در استانی مانند اصفهان از سال 97 تا 99 فقط 12 طرح عمرانی 
نیمه تمام با سرمایه گذاری 242 میلیارد تومان به بخش خصوصی- تعاونی 
در واگذار شد و البته اصفهان توانست رتبه نخست کشوری را در واگذاری 
طرح ها ازنظر میزان سرمایه گذاری کسب کند. آنطور که روحانی نژاد، رئیس گروه 
مشارکت عمومی و خصوصی سازمان برنامه وبودجه گفته است کار غربالگری 
هزار طرح عمرانی نیمه تمام را- که قابلیت مشارکت دادن بخش خصوصی 
و تعاونی دارند- مشخص شده و دولت می خواهد از طریق سامانه طرح های 
نیمه تمام، اعتباراتی را نظارت کند که به طرح ها می دهد و پیشرفت فیزیکی 
طرح ها را هم نظارت آنلاین داشته باشد.  شواهد نشان می دهد تنها راهکار 
فعلی جذب بخش خصوصی برای اتمام این پروژه هاست. در این صورت 
، بررسی دقیق طرح های موجود و حذف یا تبدیل  برای جذب سرمایه گذار
پروژه هایی که توجیه اقتصادی ندارند، ضروری است.  درعین حال حمایت 
از طرح ها در بخش غیردولتی، آن هم بدون تعیین ضوابط و مقررات شفاف 
می تواند خطر بروز فســـاد در دســـتگاه های اجرایی را از مسیر حمایت های 
ســـلیقه ای تقویت کند؛ به همین دلیل بررســـی و تصویب لایحه مشـــارکت 

عمومی و خصوصی در مجلس ضروری است. 
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